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Uvnitř novin naleznete

  Noc kostelů  je každoroč-
ně pořádaná akce, která má 
umožnit  široké  veřejnosti 
nezávazné přiblížení se a se-
tkání  s  křesťanstvím.  Akce 
vznikla  v  roce  2001  v  Ně-
mecku  a  do  České  republi-
ky  se  rozšířila  z  Rakouska. 
V  jejím  rámci  jsou  od  od-
poledních  do  pozdně  ve-
černích  hodin  zpřístupněny 
některé  kostely,  ve  kterých 
se  konají  koncerty,  komen-
tované prohlídky či divadel-
ní  představení.  Návštěvníci 
mají  možnost  nahlédnout 
do  kostelních  sakristií,  vy-
stoupat na věže nebo sestou-
pit do krypt. V roce 2009 se 
Noc  kostelů  poprvé  konala 
i v České republice, bylo to 
29.  května. V  roce  2010  se 

už otevřely kostely a modli-
tebny v celé zemi. 
  Farnost  a  město  Ronov 
nad Doubravou  se  letos  za-
pojily  s  kostely  sv.  Kříže 
a sv. Martina. 
  V  kostele  sv.  Kříže  byl 
pro  návštěvníky  připraven 
program.  Po  krátkém  při-
vítání  s  místním  farářem 
Milanem  Vrbiakem,  poslu-
chače  seznámil  s  historií 
kostela  pan  Zdeněk  Sejček. 
Poté se již všichni zaposlou-
chali  do  překrásných  tónů  
harfy.  Harfenistka  Simona 
Voříšková  představila  nej-
známější skladby od starých 
mistrů po současnost. Kostel 
byl k prohlédnutí volně pří-
stupný do 19 hodin. Původ-
ně románská stavba pochází 

zřejmě z první poloviny 13. 
století, kdy kostel jako farní 
sloužil dnes zaniklé vsi Pro-
tivany.  Současný  presbytář 
je  gotický,  věž  byla  připo-
jena  v  renesanci  či  raném 
baroku,  kdy  byl  také  celý 
kostel  opraven.  Určitými 
stavebními  úpravami  prošel 
též  v  devatenáctém  století. 
Uvnitř  nalezneme  nástěnné 
malby či náhrobní kameny. 
Dveře  kostela  sv.  Martina 
byly  otevřené  od  17  hodin. 
Návštěvníci  si  mohli  pro-
hlédnout celý chrám včetně 
věže.  Původně  farní  kostel 
vsi  Stusyně  vznikl  kolem 
poloviny 12.  století. Za hu-
sitských válek kostel nadále 
fungoval jako farní. Stusyně 
zanikla zřejmě za  třicetileté 

války,  kostel  byl  po  jejím 
skončení  opraven  ve  stříd-
mých  barokních  formách, 
připojen k  farnosti v Rono-
vě nad Doubravou a nadále 
sloužil  jako  hřbitovní  pro 
Kněžice. Velká  oprava  kos-
tela proběhla na přelomu 80. 
a 90. let 19. století. Snad teh-
dy došlo i k rozšíření hřbito-
va k severu. Roku 1908 byly 
instalovány  nové  varhany. 
Po roce 1945 kostel chátral. 
Stavba  byla  rekonstruována 
v letech 2005 – 2006.
  Velká  návštěvnost  značí, 
že lidé tuto akci kladně při-
vítali a se zájmem prohlédli 
interiér  těchto  objektů,  je-
jichž  přístupnost  je  během 
roku omezená. 

SLOVO
STAROSTY

nom  případě  praskl  hlav-
ní  vodovodní  řád,  který 
proměnil  výkop  v  malou 
řeku.  Problémy  s  těmito 
poruchami  nám  operativ-
ně pomáhají řešit technici 
z VS Chrudim a.s., za což 
jim  děkujeme.  Dešťová 
kanalizace  ani  vodovod 
nebyly v době svého vzni-
ku řádně zaměřeny,  takže 
dnes neznáme jejich přes-
nou polohu. I přes veške-
rou  opatrnost  realizační 
firmy  je nutné počítat,  že 
takovéto  problémy  mo-
hou nastat i v budoucnos-
ti. Každý týden ve čtvrtek 
probíhá porada k realizaci 
stavby.  Na  těchto  pora-
dách  se  řeší  technické 
problémy  stavby,  změny 
stavby,  bezpečnostní  rizi-
ka,  problémy  s  komuni-
kacemi.  Realizační  firma 
má  za  úkol  udržovat  ko-
munikace  po  výkopech 
v  pojízdném  stavu.  Ne 
vždy se  jí  to daří  tak,  jak 
bychom  si  to  představo-
vali. Jelikož se nacházíme 
na  staveništi  a  ještě něja-
ký  čas  budeme,  je  třeba 
dbát  zvýšené  opatrnosti. 
Technický  stav  některých 
komunikací je velmi špat-
ný. Nejhorší je stav silnice 
ve Svatokřížské ulici před 
Kovošrotem a stavebnina-
mi. V současné době jed-
náme s Pardubickým kra-
jem o rekonstrukci silnice 
v  této části. Uvidíme,  jak 
budeme  úspěšní.  Za  tuto 
akci jsme prozatím proin-
vestovali více  jak 24 mil. 
Kč. 
  V  minulém  čísle  Měs-
tečka  jsem  se  zmiňoval 
o  kompostérech.  Proběhl 
výběr  dodavatele,  který 
nám  dodá  320 ks  kom-
postérů o objemu 1 100 l 
a  štěpkovač  za  cenu 
1  483  460,-  Kč,  z  čehož 
85 % nám přispěje SFŽP. 
Kompostéry budou zapůj-
čeny na základě smlouvy 
zdarma,  a  po  uplynu-
tí  udržitelnosti  přejdou 
do  vašeho  vlastnictví. 
Vyhověno  bude  nejprve 
těm,  kdo  projevili  zájem 
prostřednictvím  anke-
ty,  mají  zde  trvalý  pobyt 
a  vlastní  nemovitost  se 
zahradou v Ronově, Mla-
doticích  nebo  Morava-
nech. O distribuci budete 
informováni  prostřednic-
tvím místního rozhlasu.
  Strojové  vybavení 
města  se  nám  podaři-
lo  rozšít  o  nový  traktor 

Vážení spoluobčané,
  po  krásném  deštivém 
jaru o sobě nechalo vědět 
léto  v  podobě  několika 
tropických  dnů.  Větši-
na  z  Vás  má  před  sebou 
zaslouženou  dovolenou. 
Děti finišují před koncem 
školního roku a už se ne-
mohou  dočkat  prázdnin. 
Přejeme jim, aby vysvěd-
čení  dopadlo  co  nejlépe 
a  ony  mohly  strávit  pří-
jemné prázdniny.    
  Co  nás  však  všechny 
zajímá  je,  jak  pokračuje 
výstavba  čistírny  odpad-
ních  vod  a  kanalizačních 
řádů.  Výstavbu  čistírny 
zdržely problémy se zajiš-
těním výkopu pro umístě-
ní hlavní nádrže, kde bude 
probíhat biologické čiště-
ní kalů. Problém spočíval 
ve  štětování  ocelových 
larsenů,  které  probíhalo 
oproti  plánu  velmi  po-
malu.  Jelikož  stavařům 
zatím  počasí  přeje,  ča-
sovou  ztrátu  se  podařilo 
smazat  a  nádrž  dnes  již 
stojí.  Nyní  se  pokraču-
je  s  výstavbou  kalojemů 
a  odsazovací  nádrže.  Je 
předpoklad,  že  čistírna 
bude  spuštěna  v  červnu 
příštího  roku.  Už  nyní  si 
můžete  připravovat  své 
přípojky.  Propojení  s  ka-
nalizačním  řádem  bude 
však  možné  až  po  uve-
dení  čistírny  do  zkušeb-
ního  provozu.  Do  této 
doby prosím nepropojujte 
vaše přípojky  s  revizními 
šachtami.  Problémy  se 
nevyhýbají ani kanalizač-
ním  řádům.  Na  několika 
místech  došlo  k  souběhu 
s  vodovodním  řádem,  či 
ke  střetu  budované  od-
padní  kanalizace  s  dešťo-
vou  kanalizací.  Zatím  se 
všechny  kolize  podařilo 
ve spolupráci s projektan-
ty  vyřešit.  Do  této  doby 
došlo  třikrát  k  porušení 
vodovodního řádu. V jed-

značky  Case.  Věříme,  že 
s  touto  technikou  bude 
údržba  pro  naše  za-
městnance  efektivnější 
a snadnější. Traktor bude 
využíván pro práci v lese, 
sekání trávy a zimní údrž-
bu.  Byl  pořízen  s  50% 
příspěvkem  z  Podpůrné-
ho garančního rolnického 
a lesnického fondu.

  Závěrem  mi  dovolte, 
abych Vám  popřál  hodně 
sluníčka  o  prázdninách 
a  pěknou  dovolenou. 
Užijte  si  zaslouženého 
volna.

Váš starosta
Marcel Lesák

Staročeská pouť 10.8 - 11.8. 2019
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Celé jaro bylo ve znamení 
rozsáhlé  revitalizace  škol-
ní  zahrady, které  se aktivně 
účastnili i mnozí rodiče dětí. 
Děkujeme!

Začátkem  května  jsme 
bohužel zjistili, že na školní 
zahradě uschly dvě vzrostlé 
břízy.  Bylo  nutné  je  poká-
cet, protože ohrožovaly bez-
pečnost  dětí  pohybujících 
se  v  jejich  blízkosti.  Tímto 
bychom rádi poděkovali ro-
novským hasičům za profe-
sionální odstranění uschlých 
stromů. 

Dne  6.  května  probě-
hl  zápis  do  MŠ  na  školní 
rok  2019/2020.  Děti  měly 

ten  den  možnost  společně 
s  rodiči  nahlédnout  do  tříd 
a heren, prohlédly si i školní 
zahradu. V  září  se  budeme 
těšit na 14 nováčků.

V květnu proběhlo skupi-
nové fotografování tříd, celé 
MŠ a předškoláků na tablo.

Ani  letos  jsme  nezapo-
mněli  na  naše  maminky. 
Ke Dni matek jim děti spo-
lečně  s  učitelkami  upekly 
a  ozdobily  perníková  srdíč-

ka.  Zbylými 
srdíčky  děti 
obdarovaly  ba-
bičky  z  DPS, 
které navštívily 
děti  ze  Sluní-
ček  a  Beru-
šek  s  krátkým 
vystoupením. 
Zkrátka  nepři-
šli  ani  tatín-
kové,  také  jim 
děti  věnovaly 
ke  Dni  otců 
vlas tnoručně 
vyrobené  dá-
rečky.

Ve  školce 
jsme  přivítali 
řadu  zajíma-
vých hostů. Na-

vštívili  nás  místní  myslivci 
a na ukázku přinesli divoká 
zvířata – živá i na obrázcích. 
Vyprávěli  spoustu  zajíma-
vých věcí, nejen o zvířatech, 
ale o práci myslivců obecně. 
Přivedli  s  sebou  také  své 
lovecké psy a děti  tak měly 
možnost  vidět  na  vlastní 
oči,  jak  takoví  psi  asistují 
při  lovu.  Velmi  si  vážíme 
ochoty  myslivců  věnovat 
nám  svůj  volný  čas  a  za  to 
bychom  chtěli  poděkovat 

panu  Kabeláčovi,  Tyllerovi 
a Minaříkovi. 

K  tématu  Naše  Země  si 
Malá  technická  univerzita 
připravila  zábavně  vzdělá-
vací  program  „Malý  zpra-
covatel  odpadu“.  Děti  se 
formou her naučily, co zna-
menají pojmy  jako  recykla-
ce,  třídění  odpadu,  skládka 
apod. Zkusily si vyrobit  re-
cyklovaný papír a na památ-
ku si každý odnesl diplom.

Dále do naší školky zaví-
tal  dřevorubec,  který  dětem 
přiblížil  práci  se  dřevem 
a s motorovou pilou, sezná-
mil je s řadou pomůcek, kte-
ré mu v lese usnadňují práci. 
Nakonec každý dostal malý 
dárek, dřevěné kolečko.

Také  nás  navštívili  žáci 
ze  ZUŠ  Heřmanův  Městec 
s  hudebním  vystoupením. 
Shlédli  jsme  dvě  divadelní 
představení  –  Pekař  Vilém 
a Kašpárek v Sokole.

  Zajímavá  a  poučná  byla 
návštěva  včelína  u  paní 
Tamary  Jirků,  kde  se  děti 
během velice poutavé před-
nášky  dozvěděly  mnoho 
zajímavostí  ze  života  včel. 
Zjistily,  jak  dlouhá  cesta 
vede  od  květu  ke  sklenici 
medu a na závěr měly mož-
nost  ochutnat  opravdovou 
lahůdku, med přímo z plást-
ve. 

Na  samém  konci  května 
jsme společně oslavili Mezi-
národní den dětí. Na  školní 
zahradě děti čekala celá řada 
soutěží a her, při nichž jsme 
využili  nové  herní  prvky. 
Nechyběla ani sladká odmě-
na v podobě jahod a banánů 
máčených  v  čokoládě  a  lí-
zátka,  která  si  děti  musely 
samy „ulovit“.

Začátkem června děti vy-
razily  na  výlet  za  zvířátky. 
Navštívili  oboru  v  Kostelci 
u  Heřmanova  Městce,  kde 

mohly  vidět  spoustu  volně 
žijících zvířat, krmily kapry, 
hladily si koně. Berušky pak 
čekalo  další  dobrodružství 
– autobus je vyložil na Lich-
nici a vyrazily pěšky do Tře-
mošnice, odkud se pak vrá-
tily vlakem zpět do Ronova.

Od dubna do června jezdi-
ly děti  každé úterý do Kut-

né  Hory  na  předplavecký  
výcvik a do solné jeskyně. 

Na  školní  zahradě  se  18. 
června  konala  již  tradiční 
Svatojánská  slavnost,  kte-

rá  byla  zároveň  rozlučkou 
s našimi předškoláky.

A  je  tu  konec  školního 
roku. MŠ bude otevřená ješ-
tě první dva týdny prázdnin 
a  její brány se opět otevřou 
poslední  týden  v  srpnu. 
Mezi tím bude probíhat ma-
lování tříd, výměna koberců 
a generální úklid. 

Těšíme se na všechny děti 
po prázdninách!!! 

                                                                                              
Za MŠ

Kateřina Šrámková

Ze života mateřské školy   Konec školního roku byl v MŠ opět velmi pestrý

Letošní  rok prošel  školní 
pěvecký  sboreček  velkými 
proměnami. Nakonec se po-
čet  ustálil  na  osmi  členech 
a  spojil  se  s  instrumentální 
sekcí  vedenou  p.  uč.  Jaro-
slavem Hájkem, žáky p. uč. 
Karla  Raise  a  žákyněmi 
pražské,  chrudimské  a  heř-
manoměstecké  ZUŠ.  Z  le-
tošních  vystoupení  bych 
ráda  připomněla  hudební 
účast  při  kladení  věnců 
v  Ronově  nad  Doubravou, 
Třemošnici  a  sérii  advent-
ních  vystoupení  v  ronov-
ských  školních  zařízeních, 
domově  s  pečovatelskou 
službou i při adventních tr-
zích. V současné době sbor 
připravil  program  ve  spo-
jení  s  instrumentalisty  (Ta-
deáš Coufal – housle, Adéla 
Blažková  –  housle, Vanesa 
Blažková – trubka, Magda-
lena  Kabeláčová    klarinet, 
Bohdana Andršová – kláve-
sy, Apolena Smolová – bicí, 
Jaroslav  Šmíd  –  baskytara 
a p. uč. Jaroslav Hájek – ky-

tara). Sbor s kapelou můžete 
slyšet v premiéře na ronov-
ském svatojánském  jarmar-
ku, a  také na slavnosti pře-
dávání  ocenění  úspěšným 
žákům ZŠ Ronov. Se zvlášt-
ním  programem  vztahují-
cím se ke svátku letnic sbor 
vystoupí  také  28.  června 
v 15 hodin na slavnosti Ví-
tání  královničky  Železných 
hor v areálu hradu Lichnice. 
Na všechny tyto akce vás sr-
dečně zveme. 

Ráda  bych  poděkovala 
a  popřála pěkné prázdniny 
všem, kteří naši práci pod-
porují,  především  vedení 
ZŠ  Ronov,  panu  učiteli 

Karlu  Raisovi,  Jaroslavu 
Hájkovi  a  našim  žákům  – 
muzikantům.  

za pěvecký sbor
Mgr. Kateřina Andršová

Pěvecký sbor
ZŠ Ronov nad Doubravou

7.7.
 – 

14.7.
Cykloputování+plavba

Baťův kanál
pořádají skauti

17.7. 
– 

20.7.
Špunti na vodě - Lužnice pořádá skauti

20.7. Varhanní koncert pořádá město

20.7. 
- 

21.7.
Výstava prací v Tunelu  pořádá město

1.8. Den pro děti
pořádají

Mladotice

2.8.
Benátská noc – Odyssea 

classic
pořádají

Mladotice

3.8. Benátská noc - Punc
pořádají

Mladotice

9.8. Pouťová zábava – Starý Klády pořádají hasiči

10.8. Pouťová zábava - Punc pořádají hasiči

10.8. 
- 

11.8.
Výstava prací v Tunelu  pořádá město

30.8. Rozloučení s prázdninami pořádají hasiči

7.9. Bleší trh na náměstí pořádá město

Více informací o plánovaných akcích budou průběžně dodávány
 prostřednictvím webových stránek, facebooku, místního 

rozhlasového hlášení, plakátů apod.

STRUČNÝ PŘEHLED
KULTURNÍCH AKCÍ

červenec - srpen 2019
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  Dne  10.  května  2019  se 
na  stanici  Hasičského  zá-
chranného  sboru  v  Chrudi-
mi konalo slavnostní oceňo-
vání žáků, kteří byli úspěšní 
v okresním kole soutěže Po-
žární ochrana očima dětí. 
A naši žáci se umístili mezi 
těmi nejlepšími.
  V  literární části  soutě-
že  (kategorie  L2)  získal 
René Gunár 2. místo, Nela 
Bochníčková  byla  první 
(kategorie L3).
  Ve výtvarné části byli nej-
lepší tito žáci:
Kategorie ZŠ 3:
Tereza Novotná – 1. místo
René Gunár – 2. místo
Lucie Prudká – 3. místo

Kategorie ZŠ 4:
Zuzana Šmídová
– 1. místo

Lucie Bromová – 2. místo
Vendula Jarkovská
– 3. místo

  Součástí  doprovodného 
programu  byla  i  prezentace 
literárních a výtvarných děl, 
prohlídka  stanice  a  ukázka 
požární  techniky.  Takže  si 
to děti i  jejich rodiče pěkně 
užili.
  Výtvarné  práce  Terezy 
Novotné  a Lucie Bromové 
získaly  ocenění  i  v kraj-
ském kole.  Tereza  byla 
v  kategorii  ZŠ  3  nejlepší  – 
obsadila 1. místo, Lucka se 
v  kategorii  ZŠ  4  umístila 
na krásném 2. místě.
  Děkujeme  žákům  za 
vzornou  reprezentaci  naší 
školy.

Za ZŠ: H. Mojžíšová
a I. Trnková

Požární ochrana očima dětí 2019

Prima hasič
Nela Bochníčková

  Hasiči jsou hrdinové, vsází vlastní život, jen aby zachrá-
nili ostatní. Proto, až vyrostu, se chci stát hasičkou.
  Zachraňovat  lidi  a pomáhat  jim by mě bavilo,  je  to  super 
práce. Jezdit k požárům a bouračkám, kde čeká plno nebezpečí. 
Pohodlně se usaďte, zavřete oči a pojeďte se mnou na výjezd.
  V  kanceláři  začal  zvonit  telefon:  „Hasičský  záchranný 
sbor Pardubického kraje, přejete si?“ řekla jsem. Na druhé 
straně telefonu byla stará žena, která křičela o pomoc. V po-
zadí  jsem  slyšela  praskání  ohně.  Zavolala  jsem  celý  sbor 
a jeli jsme na místo, které nám žena uvedla. Čekala nás cesta 
do vedlejší vesnice.
  Když  jsme  tam dorazili, viděli  jsme,  jak hoří velká sta-
rá vila, která tu stála hodně dlouho. Plameny šlehaly z vily, 
jako by se chtěly dotknout nebe. Rychle jsme natáhli hadici 
a začali hasit. Najednou slyším hlas ženy, která nám vola-
la. Ozýval se z domu. Tři z nás se vydali dovnitř. Oheň byl 
všude kolem. Jeden z nás zavolal: „Je tu někdo?“ O kus dál 
jsem zahlédla starou ženu, která ležela na zemi. Kluci se vy-
dali prozkoumat zbytek domu a já jsem pospíchala k ženě. 
„Už jsem u vás, nebojte, dostanu vás odsud.“ Zvedla jsem 
ženu a vyvedla ji ven. Nikdo jiný v domě nezůstal, všichni 
vyšli z vily včas.
  Naštěstí se nikomu nic nestalo. Venku si ženu přebrala zá-
chranná služba. Lékaři zjistili, že se jí nic vážnějšího nesta-
lo. My jsme mezitím dohasili vilu, i když z ní moc nezbylo.
  Riskovali  jsme život, aby se nikomu nic nestalo. Prožili 
jste to s námi? Co dokáže dětská fantazie, viďte?

Ovoce, zelenina a mléko do škol

  V rámci celostátních projektů Ovoce a zelenina do škol 
a Mléko do škol dostávají naši žáci zdarma každý týden růz-
né druhy ovoce a zeleniny, popřípadě ovocné šťávy, a neo-
chucené mléko.
  Součástí jsou tzv. Doprovodná opatření, kde škola může 
získat podle počtu žáků ochutnávkové koše a výukové ma-
teriály a pomůcky. Naše škola si vybrala ochutnávkové koše 
ovoce a 8 sad pro pěstování drobné zeleniny, ochutnávkové 
koše mléčných výrobků a žákovské knížky. 
  Žáci se s paními učitelkami pustili do rozmanitých čin-
ností.
  Nejprve si ovoce důkladně prohlédli a pojmenovali. Poté 
třídili na tuzemské a exotické, dále na peckovice, malvice. 
Poznávali ovoce také podle tvaru a chuti. Vysvětlovali si vý-
znam vitamínů pro lidský organismus. V některých třídách 
žáci vykrajovali a tvořili z ovoce nápadité postavičky, skřít-
ky a zvířátka. Nejchutnější ovšem byly ovocné mísy, a tak 
žáci nakonec všechno ovoce snědli.
  Sady  pro  pěstování  byly  rozděleny  do  tříd  na  1.  stupni 
a na školní zahradu. A žáci se snad do konce školního roku 
dočkají svých výpěstků. 
  Proběhla i ochutnávka mléčných výrobků – mlíček s růz-
nou příchutí, sýrů, jogurtů. Žáci 3. třídy poprosili paní ku-
chařky o spolupráci. Ty  jim připravily pomazánky sýrové, 
tvarohové, s příchutí ořechovou, ovocnou či kokosovou, tak-
že děti měly v jídelně výbornou svačinku.
  Děkujeme společnosti Laktea, ovoce bylo kvalitní, mléč-
né výrobky v hojném množství. Děkujeme paním kuchař-
kám  a  paním  učitelkám  za  to,  že  se  do  této  akce  s  dětmi 
pustily.                                                   Za ZŠ H. Mojžíšová

Mladý zahrádkář
  Dne 15. 5. 2019 se 6 žáků naší školy účastnilo okresního 
kola soutěže „Mladý zahrádkář“, které se konalo v Hlin-
sku. Soutěžilo se ve dvou kategoriích. V kategorii A moh-
li  soutěžit  žáci 2.  až 6.  ročníku a v kategorii B žáci 7.  až  
9. ročníku. Soutěžící museli řešit písemný test a měli za úkol 
poznat  40  až  60  planě  rostoucích,  okrasných,  léčivých, 
ovocných,  či  zelinářských  druhů  rostlin.  Soutěžní  otázky 
vycházely  z  pěstitelské  teorie  a  praxe,  ze  základů  botani-
ky,  ovocnářství,  zelinářství,  květinářství,  ochrany  přírody 
a péče o životní prostředí. Naši žáci  reprezentovali  ronov-
skou  školu  opravdu  vzorně. V  kategorii  mladších  žáků  se 
Nikola Šrámková ze 6. tř. umístila na 1. místě, Ondřej 
Růžička z 5. tř. na 3. místě a Anna Koutná z 5. tř. na  
4. místě.  V  kategorii  starších  žáků  Tereza Koubová ze  
7. tř. obsadila 1. místo., Simona Čevelová ze 7. tř. 2. místo 
a Serhiy Lyashko z 8. tř. 3. místo. Moc jim k tomuto úspě-
chu blahopřejeme.
  Tereza Koubová a Nikola Šrámková postupují do národ-
ního kola, které se bude konat 13. – 15. června v Praze.  Zde 
absolvují nejen soutěžní část, ale i zážitkový program, který 
jim bude odměnou za jejich úsilí.   

 Za ZŠ Iva Trnková

  Léto  je  v  plném  proudu  a  všichni  již  netrpělivě  vyhlíží 
prázdniny.

  Zrovna tak i my v Koutku, ale než se tak stane, čeká nás 
ještě  jedna  návštěva  na  statku  U  Holcmanů  ve  Žlebských 

Chvalovicích,  kde  se  děti 
povozí  na  koni  a  pohrají  si 
na  úžasném  novém  hřišti. 
Dne  27.  června  v  9  hodin 
se  setkáme  ve  Žlebských 
Chvalovicích, a pokud máte 
chuť strávit s dětmi či vnou-
čaty  příjemné  dopoledne  se 
zvířátky  na  každém  kroku, 
jste srdečně vítáni. 

  O  letních  prázdninách 
bude  provoz  koutku  částeč-
ně  omezen,  ale  není  proč 
zoufat,  užijeme  si  několik 

báječných výletů  a Koutková  zahrada  také nebude dlouho 
prázdná.
  Více informací o výletech a měsíční programy naleznete  
na www.facebook.com/kouteknahrani.

Za koutek se na Vás těší, Tamara.

Rodinné
centrum
Koutek

  Na  přírodovědném  kroužku  se  23  žáků  3.  -  9.  roční-
ku  připravovalo  na  poznávací přírodovědnou soutěž. 
V polovině května se konalo školní kolo. Soutěžící měli 
za úkol poznat 80 - 213 druhů rostlin, živočichů, hub, ne-
rostů, hornin a určit chráněné druhy. 
  Ve dnech 6. 6. a 7. 6. 2019 proběhlo v Hlinsku okres-
ní kolo přírodovědné poznávací soutěže. Této soutěže se 
z naší školy zúčastnilo 6 žáků z 1. stupně a 6 žáků z 2. 
stupně. Žáci poznávali celkem 60 až 140 různých druhů 
rostlin,  živočichů,  hub,  hornin  a  nerostů.  Soutěžilo  se 
ve čtyřech kategoriích. V kategorii A (3. třída) obsadila 
Denisa Šrámková 3. místo, Natálie Polláková 5. místo 

a Štěpánka Koutná 9. místo, v kategorii B (4. - 5. třída) 
se umístila Anna Koutná na 4. místě, Ondřej Růžička 
na 8. místě a Natálie Koubová na 10. místě.  V kate-
gorii C (6. - 7. třída) získala Tereza Koubová 1. místo, 
Simona Čevelová 2. místo a Nikola Šrámková 4. místo. 
V kategorii D (8. - 9. třída) obsadila Nela Bochníčková 
2. místo, Serhiy Lyashko 3. místo a Radka Šindelářová 
4. místo. Naše škola získala 1. místa v kategoriích A, 
C, D a 3. místo v kategorii B. Všem soutěžícím moc bla-
hopřejeme, děkujeme jim za svědomitou přípravu na tuto 
soutěž a za vzornou reprezentaci školy.                                                              

Ilona Spěváková a Iva Trnková

Poznávací přírodovědná soutěž
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Tutorka  p.  Smolová  spo-
lečně  s  MěÚ  letos  poprvé 
zajistila  naši  účast  v  Rych-
nově nad Kněžnou. Ve čtvr-
tek 23. května jsme společně 
se  střediskem  VU3V  Tře-
mošnice  vydaly  na  zájezd. 

Po  dvou  hodinách  jízdy 
nás  přivítalo  staré  bývalé 
okresní město. Po malé sva-
čině,  kterou  jsme  měly  za-
jištěnou,  jsme  se  přesunuly 
do divadelního sálu. Sešli se 
zde studenti z 22 konzultač-
ních  středisek  v  počtu  380 
lidí.  Velmi  nás  překvapilo, 
že  i  ve  vyšším  věku  lidé 

tuto  univerzitu  navštěvují. 
Po úvodních slovech staros-
ty města Rychnova n. K., zá-
stupkyň  Královehradeckého 
kraje  a  ČZU  v  Praze  byly 
předány zástupcům jednotli-
vých středisek pamětní listy 
za uplynulý semestr.

Po  obědě  měla  každá  
skupina  zajištěný  program. 
My  jsme  začaly  vyfotogra-
fováním u skupiny hlavních 
hrdinů  Petra  Bajzy,  Čeňka 
Jirsáka,  Antonína  Bejvaly, 
Edy Kemlinky a Pepka Zil-
vara  z  knihy  Karla  Poláčka 
–  Bylo  nás  pět.  Nás  bylo 
osm.  S  průvodcem  jsme  se 
vydaly po památkách města. 
Naše první kroky směřovaly 
do synagogy, kde je umístě-
no muzeum a památník, pro 
nás z dětských  let známého 
spisovatele  Karla  Poláčka. 
Vyslechly  jsme  zajímavý 
výklad o osudech zdejší sy-
nagogy  a  dříve  zde  žijících 
židů.  Naše  cesta  dále  po-
kračovala na Staré náměstí. 
Zaujala nás radnice, sousoší 
sv. Floriana, sv. Jana Nepo-
muckého a krucifix. Půvab-
nou ulicí zvanou Chaloupky 
jsme  se  dostaly  na  nábřeží 

řeky  Kněžné  k  rodnému 
domu spisovatele a historika 
F. M. Pelcla. Prohlédly jsme 
si jeho sochu stojící v zahra-
dě. Z časových důvodů jsme 
se vracely kolem barokního 
zámku, který patří rodu Ko-
lovratů, na místo srazu.

Autobusem  jsme  přejely 
do  blízkého  Častolovické-
ho zámku. Jedná se o rene-
zanční  soukromý  zámek, 
navrácený  v  restituci.  Jeho 
počátek  sahá do 13.  století, 
i  když  se  nejdříve  jednalo 
o  vodní  tvrz.  Zámek  patřil 
různým  majitelům,  nejzná-
mější pro nás byl Jiří z Po-
děbrad. Od  roku 1998 patří 
zámek  znovu  bývalým  ma-
jitelům,  dnes  ho  spravuje 
Diana Sternbergová. K zám-
ku patří i přilehlý park, zvě-
řinec a dětské hřiště. 

Unavené,  ale  spokojené 
jsme  nasedly  do  autobu-
su  a  po  strašných  silnicích 
jsme  se  vrátily  do  našeho 
Ronova.

Zbývá  nám  jen  poděko-
vat starostovi Ing. Lesákovi 
a paní Stáně Smolové, že se 
připojili k rodině měst, která 
se  zařadila  do  tohoto  pro-
gramu.  Zveme  ostatní  naše 
dříve narozené spoluobčany, 
neseďte doma a v září se při-
pojte k nám. 

Květa Tučková,
studentka VU3V

„Bylo nás osm“ mezi „Bylo nás pět“
Po ukončení letního semestru virtuální univerzity třetího věku jsme absolvovaly závěreč-

ný seminář, který pořádá každý rok Česká zemědělská univerzita v Praze, Provozně ekono-
mická fakulta.

Putování za vodníkem Ouličkou
Naše  první  vodnické  pu-

tování  se  konalo  v  květnu 
roku  2015.  Ohlasy  na  tuto 
dětskou  akci  byly  velké, 
a  tak  jsme  se  rozhodli,  že 
budeme v této započaté tra-
dici  pokračovat.  V  neděli  
2.  června  jsme  tedy  tuto 
pohádkovou  cestu  uspo-
řádali  již  popáté.  Celkem 
bylo  připraveno  10  stano-
višť,  u kterých děti  nalezly 
zábavu,  v  několika  přípa-
dech  také  ponaučení  a  sa-
mozřejmě sladkou odměnu. 
Na  hrázi  Nového  rybníka 
na děti čekala víla Lesňan-
ka,  bahní  žínka,  čarodějni-
ce,  Šmoulinka,  Pat  a  Mat, 
Moudronoska,  Maková 
panenka,  beruška,  ježiba-
ba  a  samozřejmě  vodník 
Oulička.  Trasa  byla  stejná 
jako  předcházející  roky  se 
startem i cílem na Mělčině, 
kde si na závěr děti opékaly 

špekáčky. Celkem tuto akci 
navštívilo  85  dětí,  ostatní 
přítomné  jsme  ani  nespo-
čítali,  účast  byla  vysoká 
a za to děkujeme. Těšíme se 
a  zveme  všechny  na  příští 
rok. Vokurko

Zvláštní  poděkování  by-
chom  chtěli  věnovat  člen-

kám ze Svazu žen za jejich 
účast a dovednost, se kterou 
si  každoročně  připraví  své 
masky  a  také  Martině  Tla-
pákové  (Sladké  od  fialek 
Žleby)  za  pravé  vodnické 
muffiny a Milanovi Rekovi 
za špekáčky.

Mladotice

Letošní  zdobení  veliko-
nočního  stromu  v  Mlado-
ticích  proběhlo  20.  4.  2019 
za  krásného  počasí.  Byl  to 
již 2. ročník s velice hojnou 
účastí  obyvatel  Mladotic, 
což potvrzuje 447 ks zavěše-
ných vajec. V porovnání po-
čtu obyvatel Mladotic a Ro-
nova to byl obrovský výkon. 
A  právě  tento  výkon  nás 
přivedl na myšlenku, vyzvat 
v příštím roce Ronov k sou-
těži v počtu zavěšených va-
jíček.  Závěrem  děkujeme 
všem v Mladoticích za účast 
a těšíme se na příští ročník.

Další akcí, která nás čeká, 
je den pro děti, který se koná 
1. 8. 2019 na parketu v Mla-

doticích. Čeká na vás spous-
ta  her  a  soutěží.  Těšíme  se 
na vás.

  Dne  27.4.2019  se  mladotičtí  hasiči  zúčastnili  hasičské  soutěže  v  Lipovci,  kde  se  umístili  na   
pěkném pátém místě. Děkujeme za snahu všech zúčastněných a reprezentaci naší obce.

  Dne 2.8. a 3.8.2019 se bude v Mladoticích, již tradičně, konat Benátská noc. V pátek zahraje 
kapela Odyssea classic a v sobotu kapela Punc. Přijďte se pobavit, poslechnout hudbu, zatančit si  
a ochutnat klobásku. Srdečně všechny zve a těší se SDH Mladotice

Mladotičtí hasiči v akci
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VOZOVÝ
PARK

V měsíci   květnu  se vo-
zový park  údržby města roz-
rostl  o  nový  kolový  traktor 
CASE IH FARMALL 75A, 
který  byl  pořízen  v  rámci 
programu  PGRLF  Investič-
ní  úvěry,  na  který  byla  po-
skytnuta 50% výše podpory 
z celkové ceny. Tento traktor 
by měl do budoucna z velké 
části nahradit původní  trak-
tor, který je 50 let starý.

Společenská rubrika 

Poděkování
Děkuji Městskému úřadu v Ronově nad Doubravou za dar k mému 
životnímu jubileu a zároveň paní Bartoňové za jeho předání.

                                                                Marie Urbánková

Děkuji MěÚ, KPOZ a ZŠ v Ronově nad Doubravou za dárek a bla-
hopřání k mým narozeninám. Zvláště děkují paní Růžičkové a paní 
Málkové za příjemné posezení.   Alena Kopecká

Děkuji Městskému úřadu v Ronově n. D. za dar k mému životnímu 
jubileu a zároveň děkuji paní Mgr. Miřejovské za milou návštěvu. 

                                                                  Marie Tyllerová

Děkuji Městskému úřadu a KPOZ za blahopřání a dárek k mému 
životnímu jubileu a za milou návštěvu paní Semrádové.

                                                          Jaroslava Kinclová

Děkuji Městskému úřadu v Ronově n. D. a Komisi pro občanské zá-
ležitosti za blahopřání a dárek k mému životnímu jubileu. Zároveň 
děkuji za příjemnou návštěvu paní Marii Semrádové. 

Květoslava Tučková

Děkuji Komisi pro občanské záležitosti Města Ronov nad Doubra-
vou, panu Mercelovi  a panu Frýdovi za milou návštěvu a dar  
k mému životnímu jubileu.              Vladimír Dvořáček

Děkuji Městskému úřadu Ronov nad Doubravou za blahopřání  
a dárek k mému životnímu jubileu. Zvlášť děkuji člence KPOZ paní 
Růžičkové za milou návštěvu.                    Ludmila Kloboučníková

Děkuji Městskému úřadu v Ronově n. D. za blahopřání a dárek  
k mému životnímu jubileu a paní Růžičkové za milou návštěvu.
                                                                     Dagmar Sequardtová

Děkuji Městskému úřadu v Ronově nad Doubra-
vou za blahopřání a dárek k mému životnímu 
jubileu a Mgr. Jarmile Sejčkové za příjemnou ná-
vštěvu.                     Marie Marková

Vážení spoluobčané, děkujeme touto cestou všem 
za účast, květinové dary i za slova upřímné sou-
strasti na posledním rozloučení s naším drahým 
zesnulým tatínkem a dědečkem panem Františ-
kem Zvěřinou.                       zarmoucená rodina

Vážení spoluobčané,
obracíme  se  na Vás,  aby-

chom  upozornili  na  nedo-
statky v parkování především 
osobních vozidel. Parkování 
v Ronově nad Doubravou je, 
ostatně jako v každém měs-
tě nejen našeho kraje, velmi 
složité. S přibývajícími mo-
torovými vozidly  se  situace 
nadále zhoršuje a výhledově 
se nenabízí žádné snadné ře-
šení. Letošní zima nám opět 
ukázala,  že  problémy  stále 
narůstají,  a  to  zejména  při 
zimní  údržbě  komunikací. 
Upozorněni  na  problémy 
při tomto zimním úklidu ko-
munikací jsme byli i od ve-
doucích  pracovníků  Správy 
a  údržby  silnic  Pardubické-
ho kraje. Jako nejproblémo-
vější  místa  při  údržbě  byly 
jmenovány  ulice  Svatokříž-
ská,  Karla  Horkého,  Chvá-
lovická  či  křižovatka  ulic 
Lichnická  a  Chvalovická, 
tedy tzv. „u pošty.“

Problémy  s  parkováním 
jsou  však  i  v  jiných  čás-
tech našeho města, ať už jde 
o ulici Čáslavskou, Nádraž-
ní  nebo  některou  z  dalších. 
Při  parkování  vozidel  před 
rodinnými a obytnými domy 
se  také  v  poslední  době 
velmi  rozšířil  nešvar,  kdy 

majitelé  parkují  s  vozidlem 
na travnaté ploše mezi chod-
níkem  a  komunikací  nebo 
přímo na chodníku takovým 
způsobem, že vozidlo nelze 
obejít  jinak,  než  vstupem 
do  komunikace.  O  situaci 
bylo jednáno i s Policií Čes-
ké  republiky,  avšak  nikdo 
nemá zájem, aby byli obča-
né  našeho  města  zbytečně 
perzekvováni. 

Parkování  vozidel  řeší 
zákon  číslo  361/2000  Sb. 
o  provozu  na  pozemních 
komunikacích,  který  by 
měl každý řidič znát. Zákon 
je  možné  shlédnout  např. 
na  webových  stránkách 
www.zakonyprolidi.cz. Tyto 
webové  stránky  jsou  zdar-

ma, přehledné a může je vy-
užít každý občan. Zastavení 
a stání v nich řeší § 25, § 26 
a § 27.  Ustanovení § 25 nám 
mimo jiné říká, že řidič smí 
zastavit a stát  jen a) vpravo 
ve  směru  jízdy  co  nejblíže 
k  okraji  pozemní  komuni-
kace  a  na  jednosměrné  po-
zemní  komunikaci  vpravo 
i vlevo (odst. 1 písm. a) a při 
stání  vozidla  musí  zůstat 
volný  alespoň  jeden  jízdní 
pruh široký nejméně 3 m pro 
každý směr jízdy; při zasta-
vení musí zůstat volný ales-
poň jeden jízdní pruh široký 
nejméně 3 m pro oba směry 
jízdy. Ustanovení § 27 odst. 
1 písm. r) pak uvádí, že řidič 
nesmí  zastavit  a  stát  na  sil-

niční vegetaci, pokud to není 
povoleno  místní  úpravou 
provozu na pozemní komu-
nikaci. Přesné znění  zákon-
ných ustanovení je uvedeno 
na  uvedených  webových 
stránkách.

Je  zřejmé,  že  vše  nelze 
změnit  jako  pomyslným 
mávnutím  kouzelného 
proutku,  ale  pevně  věříme, 
že  se  situace  s  parkováním 
na  území  našeho  města  za-
čne  s postupem času  lepšit. 
Pokud  by  tomu  tak  nebylo, 
musela by Policie České re-
publiky přistoupit k opatření 
v  podobě  sankcí  za  jednot-
livé  zjištěné  přestupky,  což 
opravdu není v zájmu niko-
ho z nás.

Parkování v našem městě

V příměstském parku byly umístěny dvě tabule, které mají infor-
mativní a naučný charakter o Bažantnici. Jednu mohou návštěvníci 
potkat ze směru od zahrádkářské kolonie a druhou cestou od skau-
tů.

Chtěla bych  touto cestou poděkovat celému týmu zdra-
votních sester v ordinaci MUDr. Svobody v Ronově nad 
Doubravou, který se o mne vzorně staral po celou dobu 
léčby  mého  nepříjemného  úrazu.  Díky  jejich  lidskému 
přístupu a profesionální péči se zranění zhojilo téměř bez 
následků i bez složitého dojíždění do nemocnice. 

Spokojená pacientka

PODĚKOVÁNÍ

Pozvánka
na výstavu do Tunelu

  Připravili jsme pro vás výstavu prací studentů architektury 
VUT Brno, kteří zpracovali téma „Přestavba a využití budovy 
bývalé restaurace Tunel v Ronově nad Doubravou“. Šest zda-
řilých studií bylo možné shlédnout v přízemí restaurace Tunel 
při konání Svatojánského jarmarku. Jelikož je toto téma vel-
mi zajímavé, bude pro vás expozice otevřena ještě o víkendu 
20.7. - 21.7. a 10.8. – 11.8. vždy od 13 - 19 hodin. V případě 
zájmu je možné po předchozí domluvě v místní knihovně ote-
vřít i mimo tuto otevírací dobu.
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Od konce 1. světové války uběhlo v loňském roce už dlou-
hých sto let. Tehdy občané cítili potřebu uctít památku obě-
tem války a zbudovali na náměstí v parku pomník padlým 
spoluobčanům. Nahlédněme tedy, co o tom píše ronovská 
kronika.

Opis ronovské kroniky str. 171
  Již dlouho chystalo se naše město postaviti pomník pad-
lým  vojínům  ve  světové  válce,  ale  pro  nedostatek  peněz 
k tomuto nedošlo. Teprve letos zásluhou starosty města Em. 
Culka došla myšlenka svého provedení. Stavba zadána mis-
tru kamenickému Drajerovi z Chrudimě. Na 3 stupních sto-
jí prostý jehlan, pod nímž truchlí dívka. Pomník i zábradlí 
(sloupky) provedeny z pískovce. Na jehlanu vytesán nápis: 
“Z krve jejich květ svobody vzešel“ a datum 1914 – 1918. 
Po  stranách  jehlanu  vyrytá  jména  43  padlých,  jež  uvedu 
na  konci,  i  zemřelých  na  válečné  útrapy. Vzadu  je  nápis: 
„Zřízeno občanstva“ a den odhalení 1913/526. K slavnos-
ti odhalení pomníku zvolen sbor důvěrníků ze všech stran 
i  spolků.  Slavnost  konána  13.  května  za  krásného  počasí 
a velké účasti občanstva zdejšího i cizího. Dopoledne pro-
dávala mládež lístkové upomínky po K 1,- a pohlednice po-
mníku. V 11 h. přijela vojenská hudba pěšího pluku 21. mar-
šála Foche z Čáslavi, která koncertovala do 12 h. na náměstí. 
Odpoledne ve 13 1/2 h. seřadění průvodu občanstva i spolků 
u zámku, načež průvod se ubíral Zámeckou ulicí k pomníku 
v parku. Pozůstalí po padlých nesli věnce a květinové dary, 
jež položili na stupně pomníku. I obec věnovala pěkný vě-
nec se stuhami. Vojenská hudba zahrála fanfáry z „Libuše“, 
načež starosta města Em. Culek pronesl delší slavnostní řeč, 
velmi procítěnou a dojímavou, ve které vylíčil děje válečné, 
činnost našeho vojska, utrpení jeho i zásluhy o vznik našeho 

státu. Za řečníka zvolen byl obecním zastupitelstvem jako 
osoba naprosto nestranná. Po jeho řeči zahrány obě národní 
hymny „Kde domov můj“ a „Nad Tatrou se blýská“, čímž 
slavnost  skončena.  Pak  konána  volná  zábava  při  koncertu 
vojenské hudby na sokolském cvičišti, kde prodávány nápo-
je, zákusky a cukroví v buffetu. 

Zdařilá slavnost vynesla čistých ................. 4.918Kč 59 hal. 
pomníkový fond již dříve sebraný ...............6.516 Kč 20 hal.
dary Reifeisenky (500,-) a administrace (200,-) ........700 Kč
jiné příjmy ....................................................................60 Kč
celkem příjmy ...........................................12.194 Kč 79 hal.
Vydání: kamenická práce (Drajer, Chrudim) ..........9.370 Kč
zděná podezdívka (Josef Kodeš, Ronov n.D.) .1.297 Kč 36 hal.
mosazné zábradlí (Rott v Praze) .................1.191 Kč 79 hal.
jiná vydání (pohlednice, lístky, hudba atd.) .....1.655 Kč 77 hal.
úhrn vydání ..............................................13. 514 Kč 92 hal. 

Scházející nedostatek uhrazen z obecní pokladny z položek 
obecního rozpočtu, jež nebudou letos vydány. 

Pomník padlým

Jak bychom dnes přečkaly mrazy, které sužovaly Ronov před 90 lety?
Někteří lidé mají potřebu stále láteřit na počasí: „Taková 
teplá zima nikdy nebývala, to dříve byly zimy.“ Ale jaké byly 
zimy? O tom, že i naše předky v Ronově potrápily opravdové 
mrazy, máme svědectví z roku 1929 v ronovské kronice. 

Opis kroniky str. 225
  Letošní  zima  byla  neobyčejně  tuhá,  dlouhá,  s  třeskutý-
mi mrazy. Potvrdila se stará zkušenost, že po horkém létě 
následuje  tuhá  zima.  Množství  slunečních  skvrn  dosahuje 
značné míry,  což má vliv na počasí planety. V  lednu byla 
zima ještě dosti mírná. Dne 1. ledna napadlo 10 cm sněhu; 
4/1zvýšila se pokrývka sněhová na 12 – 15 cm, 16/1 přibylo 
5 cm, 24/1 opět 8 cm. Koncem ledna dosahovala výše sněhu 
asi 20 – 25 cm. Sanice byla velmi dobrá; na silnicích mizely 
povozy a objevily se skoro vesměs sáně. Větší mrazy počaly 
8. ledna, kdy bylo -12˚, dosáhly 12. ledna -18 ˚. Led na ryb-
nících byl již tak silný, že se mohlo již 11. ledna ledovati. 
Letos ledovali nejvíce na rybníce Beranu. Pak mrazy trochu 
umírnily,  ale  již  17.  ledna  bylo  opět  -12˚,  18/1  -14˚,  22/1 
-11˚. Do konce měsíce mrzlo mírně. Nejvyšší ranní teplota 
byla 20. ledna + 1 1/2˚. Zato únor měl veliké mrazy, pravé 
ruské a sibiřské,  jakých ani staří pamětníci u nás nezažili. 
1. února -20 1/2˚, 2. a 3. února bylo -26˚. V dalších dnech 
málo polevily až na -14˚, aby opět dne 10. února klesla rtuť 
na -27˚. Největší mráz byl dne 11. února -33˚; měřil  jsem 
pro kontrolu dvěma teploměry rtuťovými a jedním lihovým. 
Venku v polích na volném vzduchu byl mráz asi o 2˚ větší, 
na Železných horách a pod nimi dosahoval prý -40˚. Kon-
cem února byly mrazy menší, zvolna klesaly. 21. února bylo 
-27˚. Sněhu zvolna přibývalo, hlavně 14. – 16. února, takže 
celková výše sněhu dosáhla 40 – 50 cm. Sníh tvořil bezpeč-
nou  isolační  přikrývku  a  ochranu  rostlinám  a  zachránil  je 
před zmrznutím. V době velkých mrazů bylo úplně klidno, 
jasno, slunečno a krásně, tlak vzduchu byl vysoký. Dne 24. 
února nadělal jihozápadní vítr hodně závějí, dne 28. února 
opět severozápadní vítr způsobil značné závěje. Na trati drá-
hy projížděl toho dne sněhový pluh. Nejvyšší ranní teplota 
v únoru byla 26/2 – 1˚. Po celý únor nedosáhla teplota vůbec 
nikdy bodu mrazu, byla stále pod nulou. Velké mrazy měly 
velmi nepříjemné a citelné následky. Lidé si brzy mrazům 
přivykli, trochu omrzlin bylo však přece. Školní děti, zvláště 
menší a přespolní, trpěly značně mrazy cestou do školy, pro-
to návštěva školní byla velmi slabá, asi 50 – 60%, ponejvíce 
jen domácích dětí. Před mrazy a po nich šířily se nakažlivé 
nemoci, zvláště zánět žláz příušních. Topiva rychle ubývalo 
a tak mnohá rodina v době největších mrazů neměla čím to-
piti. Protože železniční doprava v mrazech značně ochabla, 

neboť nebylo palivo pro lokomotivy, olej, mazadla i brzdy 
zamrzaly, posun i rychlost dopravní byly sníženy, nedochá-
zelo objednané uhlí a tak někde neměli čím topiti. Přišel-li 
vagon uhlí, byl  ihned mnohými po malých částkách  roze-
brán, na mnohé se nedostalo. Kdo nemusil, nevycházel ani 
ven. Polní zvěř a ptactvo  trpěly mrazem nesmírně,  rovněž 
i hladem. Protože byla vysoká vrstva zmrzlého tvrdého sně-
hu, nemohla se zvěř k půdě a potravě dohrabati a hynula hla-
dem. Nejvíce pomrzlo koroptví. Lovci sice zvěř krmili, ale 
zhoubě nemohli zabrániti. Zajíci okousali spoustu stromků 
i větví v polích i na zahradách. Zpěvné ptactvo puzeno hla-
dem doprošovalo  se u oken domů pomoci  lidské. Přilétali 
k oknům i ptáci zřídka vídaní a velmi bojácní (žluvy). Sýko-
ry, pěnkavy, kosové prosili u oken, vrány dorážely na dvo-
ry. Soucitní  lidé ptactvo krmili dle možnosti, ale přece ho 
zahynulo  mnoho.  Na  mnohých  stromech  popukala  kůra, 
mnoho větví i mladších letorostů zmrzlo úplně. Pod sněhem 
nestalo se rostlinstvu celkem nic. Na obilí i trávě řádila však 
pod sněhem plíseň  sněžná, která mnoho ozimů úplně zni-
čila. Vody byl vůbec značný nedostatek; po suchém podzi-
mu půda zamrzla a neměla vody. I pumpy zamrzly a nebylo 
možno  je  rozmraziti. Ve městské kašně na náměstí zamrzl 
nejdříve  odtok,  takže  vylitá  voda  okolo  kašny  vysoko  za-
mrzla.  Později  zamrzlo  i  přívodní  potrubí  a  kašna  zůstala 
bez vody; byla plná ledu. Led na rybnících i řece dosáhl síly 
až 50 cm a někde  i více  (pomocí přimrzlého sněhu). Půda 
nepokrytá  sněhem  promrzla  do  hloubky  asi  1  metru;  pod 
sněhem promrzla mnohem méně. 
Sanice  byla  velmi  pěkná,  jezdily 
jen  sáně;  vozy byly vzácné. Děti 
užily hodně sáňkování  i bruslení, 
v  největších  mrazech  ovšem  ro-
hačky  odpočívaly.  Veškerá  práce 
venku  téměř  přestala,  výdělky 
dělného lidu nebyly skoro žádné. 
Zaváté cesty musely být prohazo-
vány,  ale  téměř bezvýsledně. Za-
padaly a byly zaváty opět znovu. 
Mostky  a  kanály  pod  silnicemi 
úplně zamrzly, takže voda neměla 
při  tání odtoku. Proto musily být 
někde  velmi  pracně  prokopány 
a prosekány, jako v Lichnické uli-
ci. V  okapních  trubkách  zamrzla 
voda a stékala povrchem po zdech 
dolů;  záchody  zamrzly  úplně. 
Občané naříkali  svorně na obtíže 

tuhé zimy, chudina neměla dlouho žádného výdělku. Hos-
podáři nechtěli pro  třeskuté mrazy mlátit obilí a  tak práce 
nebylo. Nezaměstnaní dostali od okresního úřadu podporu 
K 1400,-.

  Březen začal rovněž velkými mrazy. 1. března bylo -26˚, 
2/3 -22˚, 3/3 -20˚. Tak studená zima zvláště březen nebyly 
již od roku 1725. Dne 1. března byl tlak vzduchu 784 mm 
(přepočten  na  hladinu  mořskou).  Nové  sněžení  nastalo 
ve dnech 4. až 6. března. V noci na 7. březen způsobil zá-
padní vítr větší závěje; v nichž uvázl  ranní vlak k Čáslavi 
u  křížku  „na  spravedlnosti“.  Lokomotivu  odpojili  od  sou-
pravy a projeli dříve kolej od Žlebů. Pak se stroj vrátil a vlak 
pokračoval v jízdě. 

  Konečně mrazy se umírnily, až 9. března stoupla teplota 
na +4˚ a nastalo všeobecné tání, které bylo přerušováno noč-
ními mrazíky. To právě bylo štěstím. Kdyby tání bylo náhlé, 
vznikla  by  jistě  velká povodeň. Obavy před povodní  byly 
veliké. Aby led na řece mohl snáze odejít, byl u mostních pi-
lířů prosekán nákladem okresu, dále pak proti proudu i dole 
u  jezu  nákladem  obce.  Jarní  tání,  tolik  obávané,  pokračo-
valo  zvolna  bez  škod.  Sníh  i  led  zvolna  mizely.  Hasičský 
sbor i obec učinil předem vhodná opatření proti povodni, ale 
nebylo jich třeba. Řeka nevystoupila vůbec ze břehů,  ledy 
odešly tiše bez zácpy. Nejteplejším dnem byl dne 28. března 
s odpolední teplotou +12˚.
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Let’s go to „Bažantnice“
„Bažantnice“ is a suburban park near the town of 
ronov nad Doubravou; it is frequently visited for its 
convenient location and quiet and romantic natural 
environment. the course of time left its marks 
on the park and it needed renewal. the sports 
commission at the municipality proposed to use 

this place for both passive and active resting. the 
paths were reinforced, new benches were installed 
together with new bridges over the streams in 
“Bažantnice”. two workout playgrounds to do exer-
cise in nature were created. the changes made 
it easier to access the forest during all seasons. 

information boards, which are a part of the project, 
introduce this natural whole from the historical, 
geological and biological points of view. last but 
not least, “Bažantnice” is used for environmental 
education not only of tourists.

Bažantnice je příměstský park města ronov 
nad Doubravou, hojně navštěvovaný pro svoji 
vhodnou polohu a klidné romantické přírodní 
prostředí. nevelký les nepravidelného půdorysu 
byl založen v 18. století nedaleko zámecké 
budovy šlechtickým rodem Caretto-Millessimo 
jako místo pro chov a lov bažantů. Zalesněná 
plocha má rozlohu 11 ha a porost tvoří většinou 
listnatý les, převládají duby, habry, olše a na 
západním okraji později vysázené topoly.

na parku se podepsal běh času a potřeboval 
obnovu. Sportovní komise při MěÚ přišla 
s návrhem využít toto místo k pasivnímu i aktiv-
nímu odpočinku. Byl proto připraven projekt 
„pojďme do Bažantnice“, na který byla prostřed-
nictvím MaS Železnohorský region získána 
dotace z programu rozvoje venkova. V rámci 
úprav Bažantnice došlo ke zpevnění stezek, 
instalování laviček, nových mostků přes vodoteče 
a vznikla dvě workoutová hřiště pro cvičení 
a posilování v přírodě.

Díky provedeným změnám je snazší přístup 
do lesa za všech ročních obdobích a zvýšila se 
i jeho atraktivita, což se projevilo větší návštěv-
ností. informační tabule jako součást projektu 
představují tento přírodní celek po stránce 
historické, geologické a biologické. Bažantnice je 
v neposlední řadě využívána k environmentální 
výchově a vzdělávání nejen turistů, ale především 
žáků ronovské základní školy, kteří si zde mohou 
zacvičit na zdravém vzduchu, nebo ověřit teore-
tické přírodopisné poznatky z vyučování přímo 
v praxi. Důkazem jsou krmítka a budky pro ptáky 
dodané a ošetřované základní školou.

Pojďme do BažantniceRonov nad Doubravou

foto: Dušan Holas

foto: Stanislava Smolováfoto: Stanislava Smolová
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Asociace

Souznění
Entente Florale CZ

SPOLUPRACUJÍ MEDIÁLNÍ
PARTNEŘI

Evropský zemědělský fond pro rozvoj venkova: Evropa investuje do venkovských oblastí

Pardubický kraj

Má vlast
CESTAMI PROMĚN
2019/2020

SOUTĚŽNÍ ROČNÍK 2018/2019 
SE STÁVÁ MINULOSTÍ

  Derniéra  soutěžního  
ročníku  2018/2019  připad-
la  v  soutěžích  dospělých 
na 15.  6.,  respektive 16.  6..  
V  soutěži  mladších  žáků, 
starší  přípravky  a  mladší 
přípravky na 8. 6. respektive  
9. 6. Děkujeme všem hráčům za reprezentaci ronovské kopané, trenérům za jejich nelehkou 
práci, partnerům a fanouškům za podporu. Zvlášť poděkovat bychom chtěli trenérům mlá-
deže, rodičům a rodinným příslušníkům našich nejmenších fotbalistů. 
  Přejeme Vám všem krásné léto, zaslouženou parádní dovolenou, dětem zasloužené parád-
ní prázdniny a v srpnu při startu soutěžního ročníku 2019/2020 na shledanou.

Výbor SK Ronov n. D.

Výstavu  pořádá  Asociace 
Entente Florale CZ - Sou-
znění, z.s.  ve  spolupráci 
s Národní kulturní památ-
kou Vyšehrad. Partnery vý-
stavy  jsou  kraje České re-
publiky a spolupracuje řada 
dalších organizací a  institu-
cí. Výstavou děkujeme tvůr-
cům  proměn  za  jejich  úsilí 
vytvářet  hezčí  a  užitnější 
prostředí pro nás všechny.
  Prostřednictvím fotografií 
a příběhů se prezentuje stav 
před  rekonstrukcí  a  po  ní. 
Každý  rok  na  výstavě  je 
možné  vidět  opravy  různo-
rodých  staveb  –  od  sakrál-

ních  objektů,  přes  obecní 
úřady, školy, zastávky, mul-
tikulturní  centra,  náměs-
tí  a  návsi,  po  krajinářské 
úpravy  v  parcích  a  sadech. 
Do  samotných  rekonstrukcí 
se  mnohdy  zapojují  místní 
obyvatelé.
  Hlavní  těžiště  výstavy 
spočívá v putování. V květ-
nu  se  rozjede  do  různých 
koutů  České  republiky, 
a takto putuje celý rok. Mů-
žete se s ní  setkat na veřej-
ných prostranstvích v obcích 
a  městech,  v  knihovnách, 
na  úřadech,  ministerstvech, 
univerzitách,  v  ulicích, 

na  hradech,  zámcích  i  na  
nádražích.
  V  sobotu  22.  června  
můžete  výstavu  navštívit 
v ronovském parku na Sva-
tojánském  jarmarku. Ronov 
n.D.  se  po  loňské  úspěšné 
proměně  ronovského  par-
ku,  letos  zapojil  proměnou  
Bažantnice.
  Hlasování  o  nejlepší  
proměně ročníku 2019/2020 
se můžete zúčastnit na http://
cestamipromen.cz/hlasovani
  Více  informací  o  putovní 
výstavě  „Má  vlast  cestami 
proměn“  na  http://cestami-
promen.cz/.

Putovní výstava „Má vlast cestami proměn“ v Ronově
30. 4. 2019 proběhlo na hřišti SK Ronov tradiční „ PÁLE-
NÍ  ČARODĚJNICE“.  Filipojakubská  noc  začala  toho  dne 
v 17:00. Pro děti bylo připraveno plno dovednostních her, 
opékání  buřtů  a  také  soutěž  o  „nejhezčí  čarodějnici“. Ani 
dospělí nepřišli zkrátka, bylo pro ně připraveno bohaté ob-
čerstvení. Děkujeme Vám všem za návštěvu naší akce a těší-
me se na Vás i v roce 2020.

Zvlášť  bychom  chtěli  podě-
kovat  za  podporu  a  pomoc 
s organizací:
Městskému  úřadu  Ronov 
nad Doubravou
panu Martinu Novotnému
panu Milanu Rekovi
panu Milanu Rosičkovi
panu Pavlu Polákovi
a  Všem  kdo  se  podíleli 
na organizaci
DĚKUJEME!!!

Výbor SK Ronov n. D.
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Kompletní realizace kanalizačních přípojek,
drenáže, příkopy, bazény, základy, septiky...

„Lepší malý bagr, než-li velká lopata“
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DOUČOVÁNÍ
„POLOPATĚ”

Jako absolvent VŠChT Praha technického učení
rád DOUČÍM, připravím nejen na přijímací zkoušky 

na SŠ a postarám se o studenta ZŠ, SŠ i VŠ  
v předmětech

Mat, Fyz, Chem i Biolog.

Dále pomohu s jazyky Aj, Nj, Čes.j.  
Mob: +420 773 88 63 88

Email: commenius8@gmail.com

Dojíždím

Příspěvky,
náměty i inzerci 
do zpravodaje 

Městečko na dla-
ni zasílejte 

na knihovna 
@ronovnd.cz

„Levně

a přitom

kvalitně!”


